
رئیسی در جلسه هیئت دولت:

 دستگاه های اجرایی 
 برای مدیریت بازار ارز 

به بانک مرکزی کمک کنند
     رئیس جمهور با اشاره به سیاست های اعلامی 
جدیــد بانــک مرکزی و امیــدواری فعالان اقتصادی 
بــه اثربخــش بــودن آن، از مســئولان دســتگاه های 
اجرایــی خواســت بــه بانــک مرکــزی کمــک کننــد تا 
سیاست های خود برای مدیریت بازار ارز را به شکل 

موفق اجرا و اعمال کند...

   سخنگوی دولت :

دولت خواهان دسترسی 
 مردم به خودروی

با کیفیت است
سخنگوی دولت گفت: نگاه دولت در حوزه    
خودرو این اســت که مردم با قیمت مناســب تر 
بــه خــودروی بــا کیفیت تــر دسترســی داشــته 
باشند.نگاه دولت این است که مردم با قیمت 
مناســب تر به خودرو با کیفیت بهتر دسترســی 

داشته باشند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

«  از تورم در بازار مسکن  گار  گزارش »روز

کلنگی ها محبوب شدند
   درحالــی کــه تــا چندســال گذشــته، اســتقبال قابــل توجهــی از خرید ایــن نوع خانه ها 
کنون ســهم معاملات خانه های کلنگی در بســیاری از مناطق کلانشــهرها  نمی شــد اما ا
، افرادی، خرید این  بیشتر از نوسازها شده است. چه بسا با وجود تورم ساخت و ساز

خانه ها را به صرفه تر بدانند و از سویی هم انبوه سازان انگیزه ای برای ورود به پروژه های 
ساختمانی نداشته و معامله همین خانه های قدیمی را ترجیح می دهند.به این ترتیب 

  || صفحه  صفحه 33  هدف عده ای از خریداران خانه های کلنگی، مصرف است...

کید بر گسترش همکاری های منطقه ای دیدارهای امیرعبداللهیان و تا

کو« کو«در حاشیه »ا در حاشیه »ا
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درهای باز تجارت اوراسیا  به روی ایران
   مهدی خورسند

کارشناس مسائل اوراسیا؛
در روزهــای گذشــته توافقنامه ای 
میان ایــران و اتحادیــه اقتصادی 
اوراسیا امضا شد و پس از آن ایران و 
اعضای این اتحادیه در حدود 7 هزار 
کالا تبادل تجاری با تعرفه صفر خواهند داشــت. علاوه بر 
مزایای تجاری، همگرایی ایران با نهادی منطقه ای موضوعی 

مثبت به شمار می رود.
انواع گوناگون همگرایی منطقه ای در بخش های مختلف جهان 
شکل می گیرد که تشکیل اتحادیه های گمرکی یکی از انواع آن 
اســت. اتحادیه گمرکی اوراسیا ســال ها پس از فروپاشی اتحاد 
جماهیر شــوروی و تجربیات مختلف همگرایی که کشــورهای 
پساشوروی آن را تجربه کرده اند، اکنون جدیدترین و مهم ترین 

روند همگرایی در منطقه پساشوروی است.
اتحادیه گمرکی اوراســیا در ســال 2010 میلادی ایجاد و در 
سال 2015 میلادی وارد مرحله اتحادیه اقتصادی اوراسیا شد. 
گسترش پدیده جهانی شدن اقتصاد سبب شد روابط و همکاری 
کشورها در راستای کسب منافع در قالب همکاری های منطقه ای 
در دستور کار بسیاری از کشورهای درحال توسعه به ویژه ایران 
قرار بگیرد. تعامل با اتحادیه اقتصادی اوراســیا ایران را در ایجاد 
زمینه هــای لازم بــرای تجارت آزاد و همگرایی اقتصادی با خود 

مشتاق کرده است.
رویکرد دیپلماسی اقتصادی ایران در دولت جدید و اولویت داشتن 
همسایگان در این رویکرد سبب شد کشورمان به سرعت از سوی 
نهادهای منطقه ای پذیرفته و به بازیگری محوری برای کشورهای 
منطقه تبدیل شود. پس از نهایی شدن فرایند دائمی شدن عضویت 
ایران در سازمان همکاری شانگهای، تهران توافق تجارت آزاد با 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا را امضا کرده است.
بــرای نشــان دادن اهمیت اقتصادی ایــن اتحادیه که بیش از 
20میلیون کیلومتر مربع وســعت، 1۸۳میلیون نفر جمعیت و 
حدود 5 هزار میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی )برحسب برابری 
قدرت خرید( دارد، کافی اســت بدانیم کشــورهای متعددی از 
قاره های مختلف مذاکراتی برای پیوســتن به آن آغاز کرده اند 
یــا انعقاد قــرارداد تجارت آزاد با این مجموعه را دنبال می کنند 
که در میان آنها صربستان، ازبکستان، آلبانی، مقدونیه شمالی، 
هندوستان، ویتنام و برخی کشورهای آفریقایی و آمریکای لاتین 

دیده می شوند.
کارشناسان اقتصادی براین باورند اگر جنگ تعرفه ای آمریکا با 
چین گسترش یابد و واشنگتن بیش از پیش دستاوردهای سازمان 
تجارت جهانی را پایمال کند، چین به اتحادیه اقتصادی اوراسیا )که 
با بیشتر اعضای آن پیوندهای نژادی، فرهنگی دیرینه دارد و عمدتاً 
در مســیر جاده ابریشــم قرار دارند( خواهد پیوست و این منطقه 

را به بزرگ ترین قطب اقتصادی دهه آینده تبدیل خواهد کرد.
طبق اطلاعات کسب شده از کمیسیون اقتصادی این اتحادیه، 

اهداف مهم اقتصادی اوراسیا به اختصار عبارتند از؛
- مبادله آزادانه کالا و خدمات میان کشورهایی که عضو اتحادیه 

هستند
- آزادی نقل و انتقال سرمایه و نیروی کار در قلمروی اتحادیه

- سهولت تجارت اعضا با یکدیگر
- یکسان سازی مقررات و تشریفات گمرکی اعضا

- تلاش برای تبدیل اتحادیه به بازار مشترک اقتصادی
- یکسان سازی تعرفه های گمرکی و حذف تدریجی آنها

- اتخاذ خط مشــی مشــترک در بخش های صنعت، کشاورزی، 
انرژی و...

 علاوه بر نکات گفته شــده، در اجلاســیه اخیر اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا  که حدود 15 روز پیش برگزار و روسیه به عنوان رئیس 
دوره ای آن انتخاب شــد، اعضا موظف شــدند ســازوکار شفاف 
اقتصادی و تجارت آزاد را با یکدیگر در پیش بگیرند. اهمیت این 
اتحادیه برای روسیه که بازیگر محوری آن به شمار می رود، پس 
از جنگ اوکراین دوچندان شد و روس ها که در برابر تحریم های 
غربی هســتند، به دنبال کســب منافع از بازارهای منطقه تحت 

نفوذشان هستند.
روس ها به دنبال مقابله با تحریم های دلاری هســتند و اعضای 
اتحادیه اوراسیا بر مبنای ارزهای ملی خود مبادلات تجاری انجام 
می دهند؛ اتفاقی که  در جریان اجلاسیه اخیر سازمان همکاری 
شانگهای نیز رخ داد و اعضا تصمیم گرفتند در فرایند ارتباطات 
اقتصادی تعریف شده در این سازمان، روند دلارزدایی را با سرعت 

زیادی دنبال کنند.
اگر به این نکته توجه کنیم که حدود ۴0 کشور تاکنون آمادگی 
خود را برای پیوســتن به اتحادیه اوراســیا و عقد قرارداد تجارت 
آزاد یا ترجیحی با آن اعلام داشته اند می توان پیش بینی کرد چه 
بازار وسیعی برای تجارت کالا و خدمات در دسترس اعضای این 

اتحادیه در آینده قرار خواهد داشت.
علاوه بر اینکه همکاری و تعامل با نهادهای منطقه ای موجب اعتبار 
و بالا رفتن وزن سیاسی و اقتصادی کشورها می شود، امضای این 
توافق برای تهران نیز از جنبه های مختلف حائز اهمیت اســت. 
عضویت و همکاری در نهادهایی که دلارزدایی را قطعی در دستور 
کار دارند، برای ایران که زیر شدیدترین تحریم های دلاری غرب 
قــرار دارد، مزیــت بزرگی به شــمار می رود و می تواند ایران را به 

بازارهای جدیدی برساند.
پس از فروپاشــی اتحاد جماهیر شــوروی، ایران ارتباط بسیار 
خوبی با بســیاری از جمهوری های اســتقلال یافته از اتحاد 
جماهیر شــوروی داشــت، ولی این ارتباط در سه دهه گذشته 
تحت نظام های معنایی منفی و متغیرهای مداخله گر و البته 
بی توجهی دولت های گذشــته به بازار و ظرفیت همکاری با 

همسایگان شمالی از دست رفت و ...                                         در صفحه 2

یادداشت

السودانی با چالش دیپلماتیک بین تهران و واشنگتن مواجه است؛

 شبکه عراقی انتقال دلار به ایران  زیر فشار آمریکا
آمریکا روی شــبکه عراقی انتقال دلار به ایران دســت گذاشته و در 
تلاش است جریان ورود اسکناس های دلار به ایران را متوقف کند.
خبرگزاری رویترز با انتشار گزارشی در این باره نوشت: تحت فشار 
واشــنگتن برای جلوگیری از جریان ورود دلار به ایران، نخســت 
وزیرعراق نیروهای نخبه مبارزه با تروریســم را که به جنگ با شــبه 
نظامیان عادت داشتند، به جنگ با فروشندگان ارز قاچاق به ایران 

فرستاده است. 
حملات روز شنبه نیروهای امنیتی عراقی به ۳ بازار عمده ارزی در 
بغداد نشان دهنده آزمونی اولیه برای نخست وزیر »السودانی« است 
که در اکتبر سال گذشته میلادی و پس از بیش از یک سال بن بست 
سیاســی به قدرت رســید و اکنون باید مسیر دیپلماتیک ظریفی را 

بین ایران و آمریکا طی کند.
بانک مرکزی آمریکا از ماه نوامبر ) آبان وآذر( گذشــته کنترل های 
شــدیدتری بر معاملات بین المللی دلار توســط بانک های تجاری 
عراق اعمال کرد. این اقدام برای جلوگیری از انتقال دلار به ایران و 
اعمال فشار بیشتر همراه با تحریم های آمریکا بر سر برنامه هسته ای 
تهران و دیگر مناقشــات انجام شــد که باعث شد تهران برای تامین 

دلار با مشکل مواجه شود.
»عقیل الفتلاوی« یک قانونگذار شیعه عراقی، واشنگتن را به استفاده 
عمدی از مقررات جدید به عنوان یک ســلاح سیاســی متهم کرد: 
»آمریکایی ها از محدودیت های سفت و سخت نقل و انتقال دلار به 
عنوان پیام های هشدار دهنده ای به نخست وزیر سودانی استفاده می 
کنند تا نخست وزیر جدید عراق در دایره منافع آمریکا حرکت کند.«
یک مقام ارشد بانکی عراق گفت که ایالات متحده پیام روشنی به 
مقامات عراقی ارسال کرده: قوانین جدید را رعایت کنید وگرنه بانک 

مرکزی عراق با جریمه مواجه خواهد شد.
ســودانی بــه رابطه خوب با واشــنگتن بــرای اطمینان از اینکه 
درآمدهــای نفتی و مالی کشــورش بــا موانع آمریکا مواجه نمی 
شــود، متکی اســت و همچنین برای مبارزه با تروریســت های 
داعــش به کمک واشــنگتن نیاز دارد. امــا او همزمان با حمایت 
شبه نظامیان قدرتمند و تحت حمایت تهران به قدرت رسیده و 

نمی تواند ایران را از خود دور کند.
" احمد یونس، تحلیلگر سیاسی مستقر در بغداد در این رابطه گفت: 
» نخست وزیر سودانی با چالشی درهم تنیده در مورد چگونگی انجام 
یک سیاست متوازن با دو دشمن قدیمی - واشنگتن و تهران - که 

در عین حال دوســتان عراق هســتند بدون طرفداری از یک طرف 
مواجه است. این کار بسیار سختی است و شبیه راه رفتن روی یک 

طناب است.«
شبکه های قاچاق

ایــران بــرای تثبیت اقتصاد رو به وخامت خود به دلار نیاز دارد، زیرا 
اقتصاد آن پس از تحریم های آمریکا از سال 201۸ به شدت آسیب 
دیده است. دونالد ترامپ، رییس جمهوری سابق آمریکا توافق هسته 

ای تهران با شش قدرت جهانی را کنار گذاشت.
ریال ایران از زمان آغاز اعتراضات داخلی در این کشور حدود ۳0 درصد 
ارزش خود را از دســت داده اســت. ایران برای سال ها از شرکت های 
پوششی عراقی تا ترکیه ای برای به دست آوردن دلارهای مورد نیاز 
خود برای معاملات بین المللی و تامین مالی نمایندگی های خود در 

سراسر خاورمیانه استفاده کرده است.
دو مشاور بانک های خصوصی عراق که به طور منظم در جلسات بانک 
مرکزی شرکت می کنند و نخواستند نامشان فاش شود، گفتند که 
ایران حدود 100 میلیون دلار در ماه از تاجران عراقی دریافت می کند.

مقامات امنیتی عراق تحت نظارت نخســت وزیر گفتند که شواهد 
روشنی به ویژه از اواسط ژانویه امسال دارند مبنی بر اینکه قاچاقچیان 
مقادیر زیادی دلار از بازارهای ارز بغداد خریداری کرده و محموله های 
خریداری شده را از طریق گذرگاه های مرزی به ایران قاچاق می کنند. 
یک سرهنگ پلیس مرزی عراق مستقر در گذرگاه شلمچه گفت: ده 
ها قاچاقچی دلار را از بازارهای ارز بغداد می خرند و با کوله پشتی ها 

به مرز انتقال می دهند.
نیروهایی عراقی که روز شنبه به بازارهای ارزی بغداد هجوم بردند، 
با شلیک کلت کمری از سوی افراد مسلح ناشناس در کفه، یکی از 

سه بازار اصلی ارز، هدف قرار گرفتند.

هزینه اقتصادی
بر اســاس محدودیت های جدید بانک مرکزی آمریکا، بانک های 
عراقی باید از یک ســکوی آنلاین برای اعلام تراکنش های خود و 
افشــای جزییات مربوط به فرســتنده و ذینفعان اســتفاده کنند. 
مقامات ایالات متحده می توانند جلوی درخواســت های انتقال 

مشکوک را بگیرند.
»نبیل المرسومی« استاد اقتصاد در دانشگاه بصره، گفت که سیستم 
جدید سرعت معاملات دلار را کاهش داده است. تدابیر مبارزه با قاچاق 
کالا نیز حفره ای را در امور مالی عمومی ایجاد کرده است. به گفته 
مقامات بانکی، بانک هایی که از ثبت نام در سکوی آنلاین خودداری 
کردند، برای خرید دلار به بازارهای آزاد بغداد متوســل شــدند و به 
دلیل پیشی گرفتن تقاضا از عرضه، کمبود ایجاد کردند. در همین 
حــال قیمــت کالاهای مصرفی افزایش یافته و پول ملی عراق هم از 

این روند ضربه خورده است.
و این احساســات ضد آمریکایی را در میان سیاســتمداران در عراق 
عمیق تر کرده است، عراقی که تقریبا 20 سال پس از تهاجم به رهبری 

ایالات متحده و سرنگونی صدام حسین بی ثبات است.
یک فروشنده ارز به نام » جمعه الحلفی« که در بازار ارز کفه بغداد 
فعالیت دارد، گفت که عرضه دلار به ایران و متحد تحریم شده اش 

سوریه به بازار ارز عراق آسیب وارد می کند.
دینار عراق قبل از محدودیت های نقل و انتقالات جدید بانک مرکزی 
آمریکا، 1۴70 دینار عراقی معادل 1 دلار آمریکا بود که در ماه دسامبر 
بــه حــدود 1620 دینــار در برابر هر دلار - قبل از شــروع عملیات 
ضدقاچاق دلار نیروهای امنیتی عراقی در شنبه این هفته - رسید.

خبرگزاری دولتی عراق روز دوشــنبه اعلام کرد که نخســت وزیر 
عــراق پــس از کاهش ارزش دینار، رییس بانک مرکزی را جایگزین 
کرد. مصطفی غالب مخیف به او گفته که دیگر نمی خواهد در این 

شغل بماند.
سودانی تلاش کرده است به مردم عراق اطمینان دهد که دینار عراقی 
و اقتصاد آنها در برابر مقررات جدید ایالات متحده به خوبی محافظت 
می شود. او روز شنبه در مراسمی گفت: »ما مجموعه ای از تصمیمات 
جسورانه را برای تقویت و تثبیت دینار عراق اتخاذ کرده ایم و به هر 

کسی که بخواهد از بحران سوء استفاده کند، هشدار می دهیم.«
هادی علی، مدیر یک بانک خصوصی در بغداد اما با دیده شــک و 

تردید به اظهارات نخست وزیر سودانی می نگرد. 

 رئیس قوه قضاییه در دیدار با مسئولان دادگاه عالی 
و دادسرای انتظامی قضات:

 رفع نواقص را 
از مجموعه خودمان آغاز کنیم

رئیس قوه قضاییه گفت: تأکید ما در دستگاه قضایی آن 
است که نظارت و رفع کاستی ها و نواقص را از مجموعه 

خودمان آغاز کنیم.
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای با حضور 
در دادگاه عالــی و دادســرای انتظامی قضات، در جمع 
مســئولان و قضات این مراجع قضایی به ســخنرانی 

پرداخت و مطالب و نقطه نظرات آنها را استماع کرد.
محســنی اژه ای در سخنان خود در جمع قضات دادگاه 
عالی و دادسرای انتظامی قضات، ضمن تبریک و تهنیت 
فرا رســیدن ماه رجب المرجــب، اظهار کرد: از خداوند 
مسئلت داریم که همواره دلسوز و خیرخواه مردم باشیم 
و انگیــزه اصلی ما ایجاد محبــت و خیرخواهی در ابناء 

بشر باشد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه سرمایه اصلی در دستگاه 
قضایی عامل و نیروی انسانی آن است، خطاب به قضات 
دادگاه عالی و دادســرای انتظامی قضات گفت: شــما 
می توانید در تعیین بهترین روش ها و شاخص ها و ملاک ها 
برای جذب و به کارگیری مستعدترین و شایسته ترین 
نیروهای انسانی، کمک کار دستگاه قضایی باشید. رئیس 
دســتگاه قضا با اشاره به اهمیت مقوله آسیب شناسی و 
کارویژه نهادهای نظارتی در پیشبرد این امر خطیر گفت: 
هر دستگاه نظارتی باید به بررسی و سنجش نقاط ضعف 
و قــوت افراد و مجموعه های تحت نظارت خود مبادرت 
ورزد و راه ها و روش های بهبود و ارتقاء اوضاع در آن افراد 
و مجموعه ها و کاســتن و تقلیل نقص ها و آســیب های 
آنها را شناســایی و تعیین کند؛ دادگاه عالی و دادســرای 
انتظامی قضات واجد چنین نقش و کارویژه ای می باشد.

محسنی اژه ای با بیان اینکه تأکید ما در دستگاه قضایی 
آن است که نظارت و رفع کاستی ها و نواقص را از مجموعه 
خودمان آغاز کنیم، گفت: ما تأکید داریم که مقوله صیانت 
و رفع نواقص را از دستگاه خودمان و از حوزه کاری خود 
شروع کنیم؛ و این فرهنگ و اصل را مبنا قرار دهیم که 
اشخاص حاضر در دستگاه به صورت صادقانه و خالصانه 
و دلســوزانه و به دور از انگیزه های مبتنی بر مچ گیری، 

آیینه یکدیگر باشند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به تأکیدات و سفارشات خود 
به مقامات دادگاه عالی و دادسرای انتظامی قضات تصریح 
کرد: در بدو تصدی مسئولیت ریاست در دستگاه قضا به 
حجت الاســلام والمسلمین موحدی آزاد دادستان وقت 
انتظامی قضات که اکنون ریاست دادگاه عالی را بر عهده 
دارد، تأکید کردم که بالغ بر هزار قاضی شایســته و برتر 
را به من معرفی کند تا من بتوانم از این تعداد، اشخاصی 
را به عنوان مدیر در بخش های مختلف دستگاه قضایی 
انتخــاب کنــم؛ چرا که اعتقاد دارم مدیر یک مجموعه از 
جهات مختلــف می تواند اثرگذاری بالایی در مجموعه 

تحت مسئولیت خود داشته باشد.

اخبار كوتاه
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سیاست 2
یادداشت

بازدید امیرعبداللهیان از 
قدیمی ترین قرآن جهان در 

امضای یادداشت تفاهم ازبکستان/فرارو
همکاری بین روسای 
جمهوری برزیل و 
آرژانتین در بوینوس 
آیرس/ رویترز

گزارش تصویری

گسترش همکاری های منطقه ای؛ کید بر  دیدارهای امیرعبداللهیان و تا

کو« در حاشیه »ا
وزیر امور خارجه در حاشــیه اجلاس اکو با 
مقامات کشــورهای حاضــر در این اجلاس 

دیدار کرد.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان، در شــهر تاشــکند، پایتخت 
ازبکستان با »»بلاول بوتو زرداری« وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی پاکستان ملاقات 
نمــود.  در ایــن دیدار موضوعات مورد علاقه 
مشترک در عرصه های دو جانبه، منطقه ای 
و بین المللی مورد گفتگو و رایزنی قرار گرفت.
امیرعبداللهیان ضمن ابراز تاسف و همدردی 
مجدد به خاطر وقوع سیل اخیر در پاکستان 
تاکید نمود جمهوری اسلامی ایران همواره 
در شــرایط دشوار خود را متعهد به حمایت 
و کمک به ملت برادر پاکستان می داند. وی 
با اشاره به پیشرفت های حاصله در تکمیل و 
اجرای توافقات دو کشــور از جمله در زمینه 
های برق و گاز، ابراز امیدواری کرد مذاکرات 
توافــق نامه تجارت آزاد میان دو کشــور هر 
چه زودتر به امضا برســد و مبادلات تجاری 
افزایش یابد. در این رابطه نقش بازارچه های 
مرزی در ارتقاء سطح تجارت، امنیت پایدار 
و همچنین بهبود معیشــت ساکنان مناطق 

مرزی دو کشور مفید ارزیابی گردید.
وزیر امور خارجه کشــورمان ســازمان اکو را 
بستر مناسبی برای گسترش همکاری های 
منطقه ای توصیف کرد و خواســتار تقویت 
ایــن همکاری ها به ویژه در حوزه ترانزیت از 
جمله قطار باری اکو و مســیر جاده ای تحت 

کنوانسیون های بین المللی مربوطه شد.
در ایــن دیدار وزیر امور خارجه پاکســتان 
ضمن اشــاره به پیوندهــای عمیق دو ملت 
ایران و پاکستان و با تاکید بر اهمیت جایگاه 
جمهوری اسلامی ایران در سیاست خارجی 
کشورش، همکاری های دو کشور را در جهت 
منافع دو ملت و منطقه جنوب آســیا خواند. 
وی پیوندهای دو کشــور در کنار توانمندی 
های جمهوری اسلامی ایران را مایه مباهات 
دانســت و از روند رو به گســترش روابط دو 

کشور ابراز خرسندی کرد.
دو وزیر ضمن بررســی تحولات افغانستان، 
ضرورت تشــکیل دولت فراگیر را به عنوان 
اساسی برای شناسایی حکومت در افغانستان 
ارزیابی کردند و اهمیت حفظ اجماع موجود 
در این رابطه در میان کشــورهای همســایه 

افغانستان و سایر بازیگران را یادآور شدند.
وزیر امور خارج در تشریح دیدار خود با همتای 
پاکســتانی در توئیتی نوشت: با جناب آقای 
بوتو وزیر خارجه محترم جمهوری اســلامی 
پاکســتان در حاشیه نشست شورای وزیران 
اکــو دیدار کردم. با هم در خصوص تجارت، 
ترانزیت، گردشگری، و همکاری منطقه ای/
بین المللی اتفاق نظر داریم. قرار است به زودی 
یــک بازارچه مرزی جدیــد را افتتاح کنیم. 
افغانستان همچنان نگرانی مشترک ماست.

حسین امیرعبداللهیان همچنین با »جیحون 
بایرامــوف«، وزیر امــور خارجه جمهوری 
آذربایجان دیدار نمود. در این ملاقات که در 
حاشیه برگزاری اجلاس وزرای امور خارجه 
کشــورهای عضو ســازمان اکو در تاشکند 
ازبکســتان صورت گرفت، راه های گسترش 

مناسبات دوستانه دو کشور بررسی شد.
امیرعبداللهیــان ضمــن اشــاره به جایگاه 
جمهوری آذربایجان در حوزه همســایگی 
و اولویــت ایــن حوزه در سیاســت خارجی 

جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت تحولات 
قفقاز جنوبی، آزادی اراضی اشغالی جمهوری 
آذربایجان و توافقنامه آتش بس مربوط به آن، 
پنجره ها و فرصت های جدیدی را برای ثبات 
و همگرایی در منطقه گشــوده است. حفظ 
تمامیت ارضی کشورهای منطقه برای ما مهم 
اســت و جمهوری اســلامی ایران همواره از 
تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان حمایت 

کرده و خواهد کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان با تاکید بر ظرفیت 
های زیاد موجود برای گســترش روابط دو 
کشــور، به ویژه در زمینــه های اقتصادی و 
تجــاری، ابراز امیدواری کرد با تدوین برنامه 
ای ملمــوس و اراده ای جــدی، مناســبات 
تجاری میان ایــران و جمهوری آذربایجان 

افزایش یابد.
وی افــزود: صلح و ثبات در قفقاز نیز فرصت 
های بهتری را برای تقویت کریدور شــمال-
جنــوب و رشــد تجــارت در منطقه ایجاد 
می کند. ما علاقمند و آماده برای استفاده از 
ظرفیت های فنی و مهندسی خودمان برای 
حضور در پروژه های جمهوری آذربایجان از 

جمله در مناطق آزاد شده هستیم.
وزیر امــور خارجه جمهوری آذربایجان نیز 
در این ملاقات اظهار داشــت روابط دوستانه 
دو کشــور از اهمیت بالایی برخوردار اســت 
و در ایــن چارچوب تبــادل دیدارها همواره 
موثر بوده است. لذا در سال جدید )میلادی( 
لازم است به این دیدارها سرعت دهیم. وی 
افزود حمل و نقل سه جانبه ایران، روسیه و 
جمهــوری آذربایجان چارچوب خوبی برای 
توســعه همکاری های منطقه ای اســت. به 
علاوه مشــورتهای سیاسی میان دو وزارت 
امور خارجه کمک موثری در گســترش هر 

چه بیشتر مناسبات دارد.
وزرا ضمن تاکید بر اهمیت دیدارهای مقامات 
عالی دو کشور، توافق نمودند و در سال جدید 
میلادی نیز تبادل دیدارهای فعالانه ادامه یافته 
و به ویژه سفرهای متقابل وزرای امور خارجه 
و روسای کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی دو کشور در آینده ای نزدیک انجام 
شود. همچنین در خصوص تحولات منطقه 

ای بهره گیری از فرصت و ظرفیت چارچوب 
۳+۳ به منظور حل و فصل موضوعات منطقه 
ای توســط کشورهای منطقه و جلوگیری از 
دخالت بازیگران خارجی در امور آن گفتگو 

به عمل آمد.
امیرعبداللهیان در ادامه با شوکت میرضیایف 
رییــس جمهور ازبکســتان در محل دفتر 
ریاســت جمهوری این کشور دیدار و درباره 
آینده روابط دوجانبه، موضوعات منطقه ای و 

بین المللی مذاکره و تبادل نظر کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان در این دیدار با 
رویکــردی آینده نگرانه به محورهای اصلی 
روابط دو کشــور از جمله ســفر آتی رییس 
جمهور ازبکســتان به تهران، ســفر رییس 
مجلس قانون گذاری ازبکستان به کشورمان 
در بهــار ســال آینــده ، برگــزاری دومین 
کمیســیون مشترک همکاری های امنیتی 
در تهران و برگزاری پانزدهمین کمیســیون 
مشــترک اقتصادی ایران و ازبکستان اشاره 
نمود و خواستار گسترش مناسبات بازرگانی 
و اقتصادی میان دو کشــور شد. وی امضای 
موافقــت نامــه تجارت ترجیحــی را برای 
گســترش روابط لازم دانســت و همچنین 
اجرایی نمودن اسناد هجده گانه امضا شده در 
جریان سفر رییس جمهور محترم کشورمان 
به ســمرقند برای شرکت در نشست سران 
کشــورهای عضو سازمان سازمان شانگهای 

را مورد تاکید قرار داد.
رییس جمهور ازبکســتان ضمن ابلاغ سلام 
بــه مقــام معظم رهبــری و رییس جمهور 
کشــورمان، از دعوت رســمی برای سفر به 
جمهوری اســلامی ایران اســتقبال نمود و 
روابط دو کشــور درحوزه های مختلف را رو 
به پیشرفت و گسترش دانست. وی تشکیل 
کمیتــه ی مشــترک وزارت خانه های امور 
خارجه برای آماده سازی نقشه راه همکاری 
های اقتصادی میان دو کشــور را درخواست 

نمودند.
رییس جمهور ازبکستان همچنین پیشرفت 
های کشورمان در حوزه های علمی و صنعتی 
را علیرغم تمامی تحریم ها و موانع تحسین 
نموده و کسب تجربیات ارزنده کشورمان را 

در حوزه های فناوری و صنعتی و شرکت های 
دانش بنیان برای ازبکستان مفید ارزیابی و بر 
اجرایی نمودن اســناد امضا شده در اجلاس 
ســمرقند تاکید نمود. وی چشم انداز روابط 
میان دو کشور را روشن و امید بخش خواند.
میرضیایف رییس جمهور ازبکستان، موضوع 
افغانستان را دغدغه و درد مشترک کشورهای 
همسایه های این کشور دانست و اعلام نمود به 
زودی نشست وزرای امور خارجه کشورهای 
همسایه افغانستان در تاشکند برای بررسی و 
تبادل نظر در مورد وضعیت این کشور تشکیل 

خواهد شد.
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران در دیدار »ایساکا امام« دبیر 
کل دی هشــت با وی، سازمان دی هشت را 
یک ساز و کار مفید منطقه ای توصیف کرد. 
در این دیدار که در حاشیه برگزاری اجلاس 
شورای وزیران سازمان همکاری منطقه ای 
در تاشکند صورت پذیرفت، دبیر کل سازمان 
دی هشــت گزارشی از عملکرد این سازمان 
ارایه کرد و ضمن اشاره به نقش موثر جمهوری 
اســلامی ایران در تحولات و تعاملات درون 
ســازمانی خواستار برگزاری نشست وزرای 

انرژی کشورهای عضو دی هشت شد.
وزیر امور خارجه کشــورمان ضمن تشکر از 
گزارش ارایه شــده، اظهار داشت جمهوری 
اســلامی ایران از فعالیت ها و همکاری های 
بالفعــل و بالقوه این ســازمان به طور کامل 

حمایت خواهد کرد.
حســین امیرعبداللهیان در ادامه با »سراج 
الدیــن مهرالدیــن« وزیــر امــور خارجه 
تاجیکســتان دیــدار و پیرامــون راه های 
گســترش هر چه بیشتر مناسبات دوجانبه، 
موضوعــات منطقه ای و تحولات بین المللی 
مورد علاقه مشترک گفتگو و تبادل نظر نمود.
در این ملاقات وزیر امور خارجه کشــورمان 
مشترکات گسترده فرهنگی میان مردم دو 
کشــور ایران و تاجیکستان را اساسی ترین 
زمینه تحکیم پیوندها و بســتر مســتحکم 
گســترش روابط دو کشور در تمامی زمینه 
ها توصیف کرد و از توسعه مناسبات به ویژه 
در زمینه های فرهنگی ابراز خرسندی نمود.

امیرعبداللهیان تاکید کرد زمینه های فراوان 
همکاری های دوجانبه باید توسعه و تعمیق 
یابد. مناسبات اقتصادی در حال توسعه میان 
دو کشور با توجه به ظرفیت های موجود،قابل 
ارتقا به سطوح بالا و رسیدن به نقطه مطلوب 

را دارا می باشد.
وزیر امور خارجه کشــورمان صدور خدمات 
فنی و مهندسی، سرمایه گذاری های شرکت 
های ایرانی در زمینه تاســیس شرکت های 
مشترک تولیدی در مناطق آزاد تاجیکستان 
و همــکاری شــرکت های دانــش بنیان با 
تاجیکســتان در خصــوص انتقال فناوری، 
ظرفیت های ترانزیتی و همکاری در عرصه 
انرژی را از جمله بسترهای گسترش مبادلات 

تجاری و اقتصادی برشمرد.
وزیر امور خارجه تاجیکستان نیز در این دیدار 
نسبت به گسترش چشم انداز روابط دو کشور 
ابراز خرسندی کرد و مناسبات دو کشور را در 
سطح عالی ارزیابی نمود. وی افزود سفرهای 
متقابل مقامات عالی دو کشــور به مناسبات 
دوجانبه قوت بیشــتری بخشیده است و در 
این راســتا ابراز امیدواری نمود سفر رئیس 
جمهور کشــورمان به تاجیکستان، در سال 

جاری میلادی انجام پذیرد.
سراج الدین مهرالدین تاکید نمود همکاری 
های دو کشــور به تحکیــم صلح و ثبات در 
منطقه کمک می کند و دو کشور همکاری 
هــای مفید و موثری در چارچوب ســازمان 
های منطقه ای و مجامع بین المللی دارند و 
مواضع جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
تاجیکستان در مقابله با تهدیدهای امنیتی 
همچون تروریزم، قاچاق مواد مخدر و ســایر 
جرایم سازمان یافته و موضوعات منطقه ای 

مواضع مشترک است.
امیرعبداللهیــان وزیــر امــور خارجــه 
کشــورمان در تاشــکند بــا »بختیــار 
سعیدوف« سرپرست وزارت امور خارجه 
ازبکســتان پیرامون مناسبات دوجانبه و 
تحــولات مهم منطقــه ای و بین المللی 

گفتگو و تبادل نظر نمود.
در ایــن ملاقــات امیرعبداللهیان برگزاری 
موفق اجلاس وزرای امور خارجه کشورهای 
عضو ســازمان همکاری منطقه ای )اکو( به 
میزبانی ازبکســتان را به همتای ازبکستانی 
تبریک گفت. وی با اشــاره به دیدار روسای 
جمهور ایران و ازبکستان در شهر سمرقند، 
چنین دیدارهایی را موجب توسعه بیش از 
پیش مناســبات دو کشور در ابعاد گوناگون 
خواند و افزود: از روند رو به رشد تعاملات دو 
کشور در سطوح دوجانبه، منطقه ای و بین 
المللی خوشحال هستیم. با این حال با توجه 
به ظرفیت های دو کشور، هنوز تا رسیدن به 
شــرایط مطلوب باید تلاش بیشتری داشته 
باشیم؛ آماده ایم تسهیلات بیشتری را برای 

تردد مردم دو کشور فراهم کنیم.
وزیر امور خارجه کشورمان آمادگی جمهوری 
اسلامی ایران را برای سرمایه گذاری مشترک 
با ازبکستان در زمینه های کشاورزی، ساخت 
و ساز و انرژی و همچنین گسترش همکاری 

در عرصه های ترانزیت و انرژی اعلام کرد.
وزیر امور خارجه ازبکســتان نیز ضمن ابراز 
خرســندی از روند رو به گسترش مناسبات 
و همــکاری های دو کشــور در زمینه های 
مختلــف، اهمیت این همکاری ها در جهت 
رفاه دو ملت ایران و ازبکستان را یادآور شد.

خبر ویژه

رئیس جمهور با اشــاره به سیاســت های اعلامی جدید بانک مرکزی و امیدواری فعالان اقتصادی به 
اثربخش بودن آن، از مسئولان دستگاه های اجرایی خواست به بانک مرکزی کمک کنند تا سیاست های 

خود برای مدیریت بازار ارز را به شکل موفق اجرا و اعمال کند.
 ســید ابراهیم رئیســی در جلســه هیئت دولت با اشاره به سیاســت های اعلامی جدید بانک مرکزی و 
امیدواری فعالان اقتصادی به اثربخش بودن آن، از مســئولان دســتگاه های اجرایی خواســت به بانک 

مرکزی کمک کنند تا سیاست های خود برای مدیریت بازار ارز را به شکل موفق اجرا و اعمال کند.
رئیســی همچنین تاکید کرد ســازمان برنامه و بودجه منابع مورد نیاز وزارت بهداشــت برای تامین دارو 

و تجهیزات را با اولویت تخصیص دهد.

رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به سفر معاون اول رئیس جمهور به سیستان و بلوچستان 
و پیگیری مسائل و مطالبات اهالی شهرستان های مختلف استان، پاسخگویی و رفع مشکلات مردم را 

اولویت های دولت سیزدهم دانست.
وی همچنین با اشــاره به لزوم تســهیل در انجام امور گمرکی و مبادلات مرزی از نهادهای مســئول از 
جمله دســتگاه دیپلماســی کشــور خواست در زمینه برطرف کردن مشــکلات تردد کامیون ها در مرز 

آستارا اقدامات لازم را انجام دهند.
 رئیــس جمهــور در ابتــدای ســخنان خود فرارســیدن ســالروز شــهادت امــام هــادی )ع( را نیز 

تسلیت گفت.

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

کنند دستگاه های اجرایی برای مدیریت بازار ارز به بانک مرکزی کمک 

تحلیل

سخنگوی دولت :

 دولت خواهان دسترسی مردم 
به خودروی با کیفیت است

سخنگوی دولت گفت: نگاه دولت در حوزه خودرو 
این است که مردم با قیمت مناسب تر به خودروی 

با کیفیت تر دسترسی داشته باشند.
»علی بهادری جهرمی« در حاشــیه جلسه هیأت 
دولــت در جمع خبرنــگاران در خصوص رویکرد 
دولت در حوزه خودرو گفت: نگاه دولت این است 
که مردم با قیمت مناســب تر به خودرو با کیفیت 

بهتر دسترسی داشته باشند.
وی افزود: اینکه دلال ها بخواهند تأثیرگذاری داشته 
باشند و سود فروش خودرو به جیب دلال ها برود 
یا اینکه مثلًا از ســوی دســتگاه های نظارتی یا هر 
مجموعه ای به نهادهای کارشناســی و تخصصی 
فشــار وارد شود که بخواهد با اعمال فشار تصمیم 
گیری شــود، طبعاً نتیجه اش می شــود استمرار 
وضعیــت چند 10 ســاله ای که مــا در خصوص 

خودرو داشته ایم.
ســخنگوی دولــت با بیان اینکــه دولت در حوزه 
تخصصی نهادهای کارشناسی دخالت نمی کند، 
تصریح کرد: باید اجازه داد نظر نهادهای کارشناسی 
و متخصصان این حوزه اخذ شود تا بهترین شیوه 

به نفع مردم دنبال شود.

وزیر امور خارجه درباره سفر به ازبکستان:

اساسنامه مرکز هماهنگی ریسک 
بلایای طبیعی امضا شد

وزیــر امور خارجه گفت: در ســفر به ازبکســتان 
اساسنامه مرکز هماهنگی ریسک بلایای طبیعی 
به تایید وزرای خارجه کشــورهای عضو ســازمان 
همکاری اقتصادی )اکو( رســید و همه وزرا ســند 

را امضا کردند.
حسین امیرعبداللهیان در جمع خبرنگاران در پایان 
سفر خود به درباره دستاورد سفر به ازبکستان گفت: 
ما توانســتیم اساســنامه مرکز هماهنگی ریسک 
بلایــای طبیعی را در این نشســت بــه تایید وزرا 

برسانیم و همه وزرا سند را امضا کردند.
وی افزود: نگاه آیت الله رئیسی این است که ما بخشی 
از فعالیت های بین المللی را به سایر استان ها منتقل 
کنیم به همین دلیل در هماهنگی با دبیرخانه اکو 
مقرر شد که دبیرخانه این مرکز در شهر مشهد باشد.
وزیــر امــور خارجه بیان کرد: بــا توجه به رویکرد 
اقتصــادی و تجاری ســازمان همکاری اقتصادی 
»اکــو« در این نشســت تمرکز بحــث وزرا روی 
توسعه مسیرهای ترانزیتی از جمله مسیر ترانزیت 
شمال - جنوب و شرق به غرب از موقعیت ایران و 
سایر کشورهایی که عضو اکو هستند بود که مورد 

توجه جدی قرار گرفت.
امیرعبداللهیان خاطرنشــان کرد: البته مســائل 
زیســت محیطی و برخی موضوعات سیاســی و 

مبتلابه منطقه هم در دستور کار قرار داشت.

توضیح اسلامی درباره سفر گروسی 
به ایران

رییــس ســازمان انرژی اتمی گفــت: تعاملات با 
آژانس برقرار اســت و برنامه و رایزنی برای تنظیم 
سفر مدیرکل آژانس به ایران هم در دستور کار قرار 

دارد و در حال پیگیری آن هستیم.
محمد اســلامی در جمع خبرنگاران در حاشــیه 
نشســت هیــات دولت گفت: به لطــف الهی و با 
همت جوانان دانشــمند و پر تلاش ما در ســازمان 
انرژی اتمی، جمهوری اسلامی ایران امروز یکی از 
کشــورهای مطرح در تولید و عرضه رادیو داروها 
است. نکته  حائز اهمیت این است که رادیو داروهای 
تولیدی در داخل کشــور با توجه به تمرکزی که 
بر افزایش ضریب دقتی برای داروهای تشخیصی 
دارد و همین اثر بخشی بالاتر برای داروهایی که در 
بخش درمان در حوزه ســرطان مورد استفاده قرار 
می گیرد، امروز توانسته تراز کشور را در زمره پنج 

کشور اول دنیا قرار دهد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضــر در جراحی هــا و 
عمل های »ال اکتیو« در بیمارســتان ها ســالانه 
یک میلیون بیمار پذیرش می شوند و 206 مرکز 
درمانی مجهز هستند. ما امروز همه نیازهای کشور 
را پاسخگو هستیم اما ضوابط و ترتیباتی دارد که 
بر اســاس درخواست بیمارستان و نوبت دهی که 
برای بیمار دارند، دارو به نام بیمار و بیمارستان به 
صورت سفارشی عرضه می شود. تا قبل از شرایط 
کرونا، صادرات به ۹ کشــور برقرار بود و پس از آن 
به دلیل قطع پروازها با رکود مواجه شد اما مجدد 
امروز صادرات ادامه دارد و به مقصد همان ۹ کشور 

در حال انجام است.
رییس سازمان انرژی اتمی در رابطه با اعلام مدیر 
کل آژانس بین المللی هسته ای مبنی بر اینکه ایران 
اشــاعه هسته ای نداشته است، با بیان اینکه »یک 
تفکر در صهیونیست ها هست مبنی بر اینکه یک 
دروغ را آنقدر بگویید و تکرار کنید تا خودتان هم 
باور کنید راست است« افزود: خودشان هم می دانند 
اتهاماتی که به جمهوری اســلامی می زنند دروغ 
بزرگی است و به عنوان اهرم فشار برای جمهوری 
اسلامی از استفاده کردند. در اسناد رسمی  شان و 
واحدهای اطلاعاتی شان گفتند هیچ نشانه ای از 
انحراف در برنامه هسته ای وجود ندارد و تعاملات 
با آژانس برقرار است و برنامه و رایزنی برای تنظیم 
سفر مدیرکل آژانس هم در دستور کار قرار دارد و 

در حال پیگیری آن هستیم.

 درهای باز تجارت اوراسیا
 به روی ایران

ادامه از صفحه اول: 
تقریباً در انتهای دهه ۹0 هجری شمسی نازل ترین سطح 

روابط را با همسایگان شمالی شاهد بودیم.
 اگر بخواهیم به صورت ملموس برخی مزایای ناشــی از 
تجــارت آزاد با اتحادیه اقتصادی اوراســیا را برای ایران 

به اختصار شرح دهیم می توان به این موارد پرداخت؛
دستیابی به بازار وسیع که توانمندی بالایی برای جذب 

انواع کالاهای صادراتی ایران دارد
توسعه صنعت گردشگری کشور و جذب توریست هایی 
که از سطح توقعات بالایی ندارند و به دنبال جاذبه های 

گردشگری استثنایی نیستند
افزایــش درآمدهــای ارزی ایران از محل ترانزیت کالا و 
بهره گیری از موقعیت جغرافیایی ویژه ایران که قاره آسیا 

را از مسیر ترکیه به اروپا وصل می کند
کم اثر کردن تحریم های اقتصادی غیرمنطقی و ظالمانه 
آمریکا به سبب پیوند دادن اقتصاد کشور به اتحادیه ای 
که اعضای آن خط مشی دیگری دارند و از سیاست های 

کشورهای غربی پیروی نمی کنند
تمایل کشورهای عضو این اتحادیه به استفاده از پول های 
ملی یکدیگر )روبل روسیه، روبل بلاروس، درام ارمنستان، 
ســام قرقیزستان و تنگه قزاقستان و حذف دلار آمریکا 

به عنوان ارز مرجع در مبادلات اقتصادی با یکدیگر(.

در پی اقدام جنجالی پارلمان اروپا علیه ایران؛ 

پای روسیه در میان است؟
  نویسنده: مهدی تدینی، مترجم، نویسنده و پژوهشگر

وقتی دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین امریکا، 
ســه سال پیش اعلام کرد که ایالات متحد آمریکا 
سپاه را در فهرست تروریسم قرار می دهد، اقدامی 
نامتعارف و استثنایی بود و انگار فقط از کسی مانند 
ترامپ برمی آمد چنین کاری کند. اما امروز چند ده 
کشــور اروپایی در پارلمان اروپا همان کار ترامپ را 
کردند – و البته بسیار یکصداتر و از درون پارلمان! 
مگر دنیا در این سه سال چقدر تغییر کرده است؟ 
اصلًا چه شد که اروپایی های محافظه کار و تنش گریز 
پای چنین مصوبه ای آمدند؟ چه چیز در دنیا تغییر 

کرد؟
می دانم که عموماً علاقه دارند مسئله را به اعتراضات 
اخیر ایران ربط دهند، اما نه، قضیه زیر ســر رفیق 
ناباب جمهوری اســلامی است. یک پنجم ذخایر 
گاز دنیا متعلق به ایران اســت و یک چهارم ذخایر 
گاز هم متعلق به روســیه است. ایران و روسیه که 
روی هم حدود نیمی از ذخایر کشف شدهٔ گاز دنیا 
را در اختیار دارند، تحت هیچ شرایطی نمی توانند 
"شــریک" همدیگر باشند. روسیه ایران را رقیبی 
می داند که اگر در بازار جهانی انرژی حضور فعال 
داشــته باشد، باعث می شــود "استراتژیک ترین 
اسلحهٔ تجاری" روسیه کُند شود. روسیه گاز خود 
را اهرم فشــار می دانــد و در جنگ اکراین دیدیم 
که چقدر روی این اهرم فشــار حســاب کرده بود. 
اگر اروپایی ها در برابر این فشار واندادند دو دلیل 
داشــت: همت و جانفشــانی اکراینی ها و فشار و 
ترغیب آمریکایی ها؛ وگرنه دولت های بزرگ اروپا 
همان اول جنگ ترجیح می دادند زلنســکی فرار 
کند و روســیه کل اکراین را اشــغال کند تا امنیت 

انرژی شان به خطر نیفتد.
حال در نظر بگیرید اگر ایران به عنوان "غول گازی" 
در بازار باشــد، چه می شــود؟ اسلحه روسیه به فنا 
مــی رود. بــه همین دلیل روســیه ایران را ترغیب 
می کند به مسیرهایی برود که به اخراجش از بازار 

انرژی منجر شود. 
میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در مذاکرات 
برجــام، بهمن پارســال گفت تــا امضای مجدد 
برجام پنج دقیقه مانده، منتها نگفت که رئیسش 
می خواهد در دقیقه چهارم به اکراین حمله کند. 
از این لحظه بعد حضور ایران در بازار انرژی – که 
منوط به امضای برجام است – دوچندان به ضرر 
روس ها بود. مذاکرات در آستانه موفقیت تعطیل 

شد.
شش ماه بعد دوباره بوی احیای برجام )و بازگشت 
ایــران به بازار انــرژی( می آمد که این بار به دلیل 
مخالفت آمریکا با خروج سپاه از فهرست تروریسم 

دوباره بی نتیجه ماند. 
رفقــای روس فهمیدنــد چه کننــد. باید کاری 
می کردند که اروپا هم سپاه را در فهرست تروریسم 
بگذارد تا شش گوشهٔ دلشان راحت باشد و دریچه 
صادرات گاز ایران به جهان قفل بماند. راهش آسان 
بود: پهپادها از اینجا وارد معادله شدند. جمهوری 
اســلامی رسماً تکذیب می کرد پهپادی به روسیه 
داده باشد، اما خود روس ها با سکوت خود تلویحاً 
آن را تأیید می کردند )و البته اکانت ها و سایت های 
ارزشــی هم به استفاده روسیه از پهپادهای ایرانی 

افتخار می کردند(.
روســیه هــم تعمداً از این پهپادهــا برای اهداف 
غیرنظامی استفاده کرد تا اروپایی ها مجاب شوند 
علیه ســپاه اقدام کنند – وگرنه گروه خونی این 
اروپایی هــا به این کارها نمی خورد و جوزف بورل، 
مســئول سیاســت خارجی اروپا، همین الان هم 
شرمنده است که چرا همکارانش در پارلمان اروپا 
می خواهند سپاه را در فهرست تروریسم بگذارند.

اخبار كوتاه
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3اقتصاد گفت و گو

 رئیس انجمن تولیدکنندگان شیر خشک نوزاد 
در گفت و  گو با » روزگار « اظهار کرد:

 گرانی  شیر خشک
 تیری علیه 

ح جوانی جمعیت طر
همین سال گذشته بود که زمزمه های حذف 
ارز ترجیحی از صنعت داروی کشــور شنیده 
می شــد و کارشناســان این حوزه نسبت به 
صعود قیمت ها و احتمال کمبودهای دارویی 
اظهــار نگرانی می کردند. تصمیماتی که در 
کمــال تعجب و بر خــلاف پیش بینی های 
کارشناســان، گرفته شــد و صنعت داروی 
کشــور را به گل نشــاند..البته هرچند برخی 
در حال حاضر مدعی هستند که کمبودهای 
دارویی کاهش یافته اما از آینده این صنعت 
بخصــوص در ســال 1۴02 ابراز نگرانی می 
کنند. کمبودهایی که قابل پیش بینی بود و 
بارها از سوی فعالان این صنعت نسبت به آن 
ها هشــدار داده شده بود اما گویی مسئولان 
گوش شنوایی نداشتند و پای شان را در یک 
کفش کرده تا تصمیماتشان اجرایی و نتیجه 
آن را با چشمان خودشان ببیند.حالا تمام این 
ماجراها به رغم بارها تجربه در صنایع مختلف 
و حساس از جمله دارو قرار است در صنعت 
تولید شیرخشک آن هم شیرخشک نوزادان 
تکرار شود. در این راستا نیز علاوه بر بودجه 
ناچیــزی که ســازمان برنامه و بودجه برای 
تولیدکنندگان شیرخشــک در نظر گرفته و 
حتی صدای بهرام عین اللهی وزیر بهداشت 
را درآورده، گویی مســئولان قصد دارند تیر 
خلاصــی به طرح جوانی جمعیت با افزایش 
قیمت شــیر خشــک یا توقف خطوط تولید 
داخلی بزنند.بنابراین بعید نیست سال آینده 
با زمین گیر شــدن تولید شیرخشک داخلی 
همچون آنتی بیوتیک نیازمند واردات شویم؛ 
وارداتــی که با آن ســابقه جمع آوری آنتی 
بیوتیک های خارجی از ســطح داروخانه به 
نظر نمی رســد چنــدان به لحاظ کیفی هم 
قابــل قبول باشــد. از ایــن رو حمایت از این 
صنعت به ویژه با تاکید مقام معظم رهبری بر 
سیاست گذاری مسئولان در راستای جوانی 
جمعیــت امری ضروری اســت.در رابطه با 
دستاوردهای صنعت شیرخشک نوزادان در 
سال جاری، هانی تحویل  زاده رئیس انجمن 
تولیدکنندگان شــیر خشک نوزاد می گوید: 
خوشــبختانه امسال جزو معدود رشته هایی 
بودیم که همچنان ارز ترجیحی ۴ هزار و 200 
تومانی از دولت می گرفتیم.وی با اشــاره به 
اینکه تامین ارز دولتی با موانعی همچون عدم 
تخصیص به موقع مواجه بوده است می افزاید: 
گاهی اوقات ارز به مقدار کافی تخصیص نمی 
دادند یا در روند آن تاخیر داشتند با این حال 
خوشــبختانه توانستیم شرایط را به درستی 
مدیریت کنیم و هیچ کمبودی در این حوزه 
پیش نیامد. بنابراین می توان با افتخار گفت 
که تولید شیرخشک رگولار به اندازه کافی و 
حتی بیش از مصرف داخلی انجام می شود.
تحویل زاده با اشــاره به حجم تولید ســالانه 
داخل شیرخشک ادامه می دهد: نیاز سالانه 
کشــور در حدود 55 تــا 60 میلیون قوطی 
شیرخشــک است که این رقم با صادرات به 
۸5 میلیون عدد قوطی می رســد. از این روز 
ســالانه حدود 60 میلیون عدد قوطی برای 
داخل تولید می شــود و مابقی هرچه بیشتر 
تولید شــود به کشورهای خارجی صادر می 
شــود.وی با اشــاره به تاثیر افزایش نرخ ارز 
در ماه های اخیر بر روی تولید شیرخشــک 
تاکید می کند: همانطور که اشاره کردم برای 
تولید شیرخشک به عنوان یکی از محصولات 
استراتژیک که با جوانی جمعیت گره خورده 
تاکنون ارز دولتی دریافت کرده ایم. بنابراین 
تغییرات نرخ ارز بر روی روند تولید تغییری 
ایجاد نکرده و فقط قدری هزینه های بســته 
بندی افزایش یافته اســت که شــرکت ها با 
مدیریتــی کــه انجام داده اند نگذاشــته اند 
تاکنــون این تغییــرات تاثیری بر روی بازار 
بگذارد.رئیس انجمن تولیدکنندگان شــیر 
خشک نوزاد با اشاره به اینکه افزایش قیمت 
شیرخشــک و سنگ اندازی در مسیر تولید 
شیرخشــک با سیاست های غیرکارشناسی 
سازمان برنامه و بودجه در تضاد با فرمایشات 
مقام معظم رهبری اســت می گوید: گرانی 
شیرخشک با طرح جوان سازی جمعیت که 
مورد توجه ویژه رهبر انقلاب اســت مقایرت 
دارد. از این رو سیاست گذاری های مسئولان 
باید تسهیل گر طرح های مهم کشوری باشد. 
بنابراین در شرایطی که انتظار داشتیم بودجه 
با تغییر نرخ ارز از ترجیحی به نیمایی حدود 
6 برابــر افزایش یابد تا بتوانیم بدون افزایش 
قیمت و ادامه سیاست های قبلی، نیاز کشور 
را تامین کنیم. اما به نظر می رسد با ادامه این 
روند با مشکل مواجه شویم.تحویل زاده اضافه 
می کند: اگر قیمت گذاری اصلاح نشــود و 
ارز با قیمت مناسب تامین نشود نمی توانیم 
تولیــد را ادامه دهیم. بنابراین اگر ارز حذف 
یا به اصلاح نیمایی شــود حتما باید قیمت 
گذاری به روز رســانی شود یا مابه تفاوت آن 
به تولیدکننده یا مصرف کننده داده شود اما 

برای آن بودجه ای دیده نشده است.

كوتاه از اقتصاد

طلا برنده مسابقه با دلار 
خواهد شد؟

قیمت طلا از اوایل نوامبر ســال گذشته 
حدود 15 درصد افزایش یافته اســت که 
دلیــل آن خریدهای بــزرگ بانک های 
مرکزی جهانی، جشــن های ســال نوی 
چینــی در این مــاه و کاهش جزئی دلار 
آمریکاســت.در پاسخ به این سوال که آیا 
طلا می تواند به بالاترین قیمت خود یعنی 
2075 دلار در هر اونس که در آگوســت 
2020 ثبت شــده بود، برســد یا حتی از 
آن فراتــر رود، تحلیلگــران می گوینــد 
که بســیاری از عوامــل به چگونگی نرخ 
ارز در ســال های آینــده و همچنیــن 
چگونگی پایان جنگ روســیه و اوکراین 
و درگیری هــای متعدد در خاورمیانه در 
ســال جاری بستگی دارد.خطراتی برای 
گاوهای نر طلا وجود دارد که در صورت 
نامشــخص ماندن دورنما، می توانند به 
ســرعت موقعیت خــود را کاهش دهند. 
ســرمایه گذاران در صندوق هــای قابل 
معاملــه در بــورس طلا  ۳۴62 تن از این 
فلز گرانبها را نگهداری می کنند و زمانی 
که قیمت نشانه هایی از روند نزولی نشان 
می دهــد، متزلزل می شــوند. به عنوان 
مثال، زمانــی که قیمت طلا در ماه های 
ســپتامبر و اکتبر ســال گذشته کاهش 
نســبی داشــت.علیرغم این نگرانی ها، 
تحلیلگــران و معامله گران انتظار کاهش 

عمده قیمت در سال 202۳ را ندارند. 

۹۹ درصد کالاهای اینترنتی 
قاچاق و بدون گارانتی هستند

رئیس اتحادیه لــوازم خانگی گفت: ۹۹ 
درصد از کالاهایی قاچاق در فروشگاه های 
اینترنتی عرضه می شوند که هیچ نهادی 
بر عملکرد آنها نظارت ندارد.اکبر پازوکی 
رئیــس اتحادیــه لــوازم خانگی گفت: 
قیمت ها در ســامانه 12۴ به بنکداران و 
فروشــندگان اعلام می شود و هیچ گونه 
افزایش قیمت چشــمگیری نداشته ایم، 
جزء اندک افزایشی که توزیع کننده روی 
کالا وضــع می کند. رئیس اتحادیه لوازم 
خانگی گفت: امســال 57 درصد حقوق 
کارمندان و کارگران افزایش یافت، اما به 
دلیل مشکلات حقوقی کارگران افزایش 
قیمت مواد اولیه وارداتی، نوسان نرخ دلار 
و تحریم هــا قــدرت خرید مردم کاهش 
یافته اســت.رئیس اتحادیه لوازم خانگی  
در  ادامه گفت: مشکل در تأمین قطعات 
منجر به بالا رفتن قیمت تمام شــده و در 
نتیجه کاهش خرید در بازار شــده است، 
امــا امروز تولیدکنندگان خدمات پس از 
فروش بلندمدت ارائه می دهند که براین 
اســاس کیفیت خدمات رســانی بیشتر 
شــده اســت و می توان این کالا ها را در 
مقیاس ارزشــی برابــر با کالای خارجی 
دانســت.پازوکی کالا هــای توزیعی در 
فروشــگاه های اینترنتی را قاچاق اعلام 
کرد و گفت: ۹۹ درصد از کالا های قاچاق 
در این فروشگاه ها عرضه می شوند و هیچ 

نهادی بر عملکرد آن ها نظارت ندارد.

 حبوبات چراغ خاموش 
گران شد 

مقایســه قیمت ها در یک ماه اخیر )اول 
هفتــه دی تــا ابتدای بهمــن( حاکی از 
افزایــش قیمــت برخی اقــلام در بازار 
حبوبات، نوســان قیمتی بســیار در بازار 
گوشــت قرمــز و تثبیت نرخ ها در بخش 
لبنیــات دارد.ســقف قیمتــی مــرغ از 
52.500 تومــان در ابتــدای دی 1۴01 
بــه 55 هــزار تومان در ابتــدای بهمن 
رسیده است. شقه گوسفندی از حداکثر 
کیلویــی 2۴0 هــزار تومان بــا افزایش 
2۹.17 درصــدی به ۳10 هزار تومان در 
ابتدای بهمن رسیده است. این در حالی 
اســت که وزارت جهاد کشــاورزی با راه 
اندازی سامانه ستکاوا مدیریت یکپارچه 
و تنظیم بازار گوشت قرمز را همچون بازار 
مرغ در دستور کار دارد.همچنین قیمت 
سردســت گوساله از 2۳5 هزار تومان در 
هــر کیلــو در ابتدای فصل زمســتان به 
250.۹00 تــا 275 هزار تومان در بهمن 
1۴01 رســیده است. گوشت چرخ کرده 
قرمز متناسب با این افزایش قیمت نیز به 
سقف 260 هزار تومان در هر بسته ۹00 
گرمی رســیده در حالی که این عدد در 
ابتدای دی 220 هزار تومان بوده اســت.

نرخ کله و پاچه هم از هر دست 175 هزار 
تومان با افزایش ۴2.۸6 درصدی به 250 

هزار تومان رسید.

«  از تورم در بازار مسکن  گار گزارش »روز  

کلنگی ها محبوب شدند
درحالی که تا چندسال گذشته، استقبال قابل 
توجهی از خرید این نوع خانه ها نمی شد اما 
اکنون ســهم معاملات خانه های کلنگی در 
بســیاری از مناطق کلانشــهرها بیشتر از 
نوســازها شده اســت. چه بسا با وجود تورم 
ســاخت و ساز، افرادی، خرید این خانه ها را 
به صرفه تر بدانند و از سویی هم انبوه سازان 
انگیزه ای برای ورود به پروژه های ساختمانی 
نداشته و معامله همین خانه های قدیمی را 
ترجیح می دهند.به این ترتیب هدف عده ای 
از خریداران خانه های کلنگی، مصرف است. 
موضــوع قابل تأمل آنکه با توجه به چرخش 
ســلیقه ها در زمینه خرید خانه، قیمت این 
کلنگی های فرســوده نیز رو به صعود رفته 
است، .رکود بازار مسکن در چند سال اخیر، 
امری کاملًا واضح و غیرقابل انکار اســت. از 
ســویی ساخت وســاز خانه های کوچک با 
ســلایق خریداران و قیمت مناسب کاهش 
داشته و از طرفی هم خانه های خالی زیادی 
وجود دارد که در وهله نخســت فروشــنده 
نســبت به عرضه آن تردید داشــته و دوم 
آنکه خرید آن باقدرت مالی مردم هم خوانی 
ندارد و چنین جریانی موجب شده است که 
مسکن گران و گران تر اما معاملات کاهشی تر 
شود.براســاس بررســی های انجام گرفته و 
مشاهدات میدانی تقاضای سرمایه ای برای 
خرید املاک کلنگی بســیار بالا رفته است. 
به طوری که بررسی ها حاکی از روند افزایش 
حجم فایل های فروش واحدهای مســکونی 
کلنگی به بازار مســکن اســت و گویا هرچه 
سن مسکن بالاتر، متقاضی هم بیشتر است.
اگرچه در شرایط بحرانی فعلی، دارندگان این 
املاک هم بااحتیاط معامله ای انجام می دهند 
و معمــولاً از فــروش صرف نظر می کنند تا 
تکلیف بازارها مشخص شود ولی در مقایسه 
با واحدهای نوســاز، مشتری بیشتری دارند.

فعالان بازار مسکن با تأیید چنین مسئله ای 
معتقدنــد چنین رویکردی از زمانی شــکل 
گرفت که خرید یک آپارتمان نوساز هرچند 
کوچک، باقیمت بالایی همراه شد و خریدار 
بــا روی آوری به کلنگی ها به جای پرداخت 
هزینه ها ساخت، بیشتر پول زمین را می داد.
رحمان اســدی، فعال بازار مسکن دراین باره 
می گوید: فعلًا شــرایط بازار مســکن راکد 
اســت اما اگر خریداری هم باشد، خانه هایی 
با ســن بالاتر را ترجیح می دهد.وی تصریح 
می کند: البته برخی از همین کلنگی ها هم 
با شرایط ویژه و با قیمت بسیار بالایی عرضه 

می شوند. منطقه قرارگیری ملک، دارا بودن 
مجوز ساخت چند طبقه یا شمالی و جنوبی 
بــودن همگــی از فاکتورهای تعیین قیمت 
محســوب می شــوند.فرهاد صادقی، یکی 
دیگــر از فعالان بازار مســکن نیز می گوید: 
خرید خانه های کلنگی ممکن است از طرف 
یک مصرف کننده واقعی باشــد و یا ممکن 
اســت به برای ســرمایه گذاری انجام گیرد.
وی اضافه می کند: مالکان خانه های کلنگی 
کــه از محل و متراژ ملک خود رضایت دارند 
اما توانی برای نوســازی و یا افزایش طبقات 
ندارند با توافق با ســرمایه گذاران، خانه خود 

را بازســازی کرده یا از اســاس می سازند. با 
توجه به شــرایط این روزهای بازار مســکن، 
این اقدام به نظر تا حدودی به صرفه تر باشد.

اما اسماعیل کبیری، دیگر فعال بازار مسکن، با 
تکذیب چنین مسئله ای تصریح می کند: فعلًا 
بازار بلاتکلیف است نه فروشنده و نه خریدار، 
سمت هیچ ملکی نمی آید.وی یادآور می شود: 
البته دریکی دو ســال قبل چنین موضوعی 
کم و بیش رایج شــده بود که مردم به طرف 
خریــد خانه های قدیمی روی می آوردند اما 
اکنون، خریدوفروشی در این زمینه هم انجام 
نمی گیرد زیرا در اصل ماجرا که نبود نقدینگی 

کافی اســت تغییری به وجود نیامده است. 
به علاوه آنکه فروشــنده ها هم قیمت هایی 
بســیار زیاد برای همین کلنگی ها ارائه داده 

که موجب انصراف خریدار می شود.
تورم گریبانگیر مسکن؛ از نوساز تا کلنگی

سعید باغیان، کارشناس مسکن در ارتباط با 
دلایل رغبت خریداران نســبت به خانه های 
کلنگی ی گوید: مســکن از کالاهایی است 
که تورم آن مســتثنی از دیگر کالاها نیست 
و معمــولاً جلوتر از دیگر بازارها هم حرکت 
می کند.وی می افزاید: ضمن آنکه شــرایط 
اقتصادی خانواده ها نامناســب است و توان 
لازم برای خرید مسکن های نوساز را ندارند.

این کارشناس تصریح می کند: خرید املاک 
کلنگی از ســوی دودســته متقاضی انجام 
می گیــرد. نخســت بســازبفروش ها و دوم 
متقاضیان عادی که فعلاً مسئله، مصرف کننده 
واقعی اســت. به گونه ای که عده ای از افراد، 
ملکی با ســال ساخت بالا که از لحاظ هزینه 
ســاخت قیمتی نداشته باشد را برای خرید 
انتخاب می کنند.باغیان تأکید می کند: البته 
در شرایط فعلی قیمت این نوع از خانه ها هم 
بالا رفته اســت ولی به هرحال با برآوردهایی 
که انجام می گیرد احتمالاً، بازســازی چنین 
مسکن هایی، به صرفه تر از خرید یک واحد 
نوســاز باشد.وی ادامه می دهد: حال آنکه در 
برخی از مواقع هم دردسرها و هزینه بازسازی 
این خانه های فرسوده، بیشتر از خرید خانه 
نوساز هم می شــود.این کارشناس مسکن 
اظهار می کند: دلیل دیگر برای چنین اتفاقی 
آن است که درچند سال اخیر، سلایق مردم 
به طرف آپارتمان هایی با متراژ کوچک تر رفته 
است و از این نوع واحدها کمتر به بازار عرضه 
می شــود. و اگر هم موجود باشــد فروشنده 
نســبت به عرضه آن بلاتکلیف است یا آنکه 

قیمتی غیر کارشناسانه ارائه می دهد.

« اظهار کرد: کارشناس صنعت خودرو در گفت و گو با » روزگار

جهش عجیب و غریب  قیمت خودرو
  میناسادات حسینی/  گروه  اقتصاد 

قیمــت خــودرو پس از جهش های عجیــب و غریب طی هفته های 
گذشــته بالاخــره روز سه شــنبه کمی آرام گرفــت و قیمت برخی 
خودرو ها ثابت و برخی کاهشــی شــدند و دلیل آن یک چیز بود: 
»کاهش قیمت دلار«. این روز ها فرمان بازار خودرو به دست اسکناس 
آمریکایی افتاده و با هر تب و تاب دلار، قیمت خودرو چند میلیونی 
جهش می کند.قیمت برخی انواع خودرو در لحظه تنظیم این خبر 
به طور متوســط 10 تا 15 میلیون تومان کاهش داشــته اســت؛ به 
طــوری کــه قیمت محصول پرطرفدار ایران خودرو به نام پژو پارس 
TU۵ صفــر که روز شــنبه 570 میلیــون تومان بود در حال حاضر 

550 میلیــون تومان معامله می شــود. بقیه خودرو ها هم به همان 
نسبت کاهش قیمت داشته اند.این در حالی است که در قرعه کشی 
جدید محصولات ایران خودرو که به مناســب ایام دهه فجر انجام 
می شــود شــرط جدیدی وجود دارد. این شرط جدید عبارت است 
از اینکه »تنها کســانی می توانند در این قرعه کشــی شرکت کنند 
که وجه خودرو در حســاب هایشــان موجود اســت و از طریق بانک 
مســدود می شــود.«.اما سوال این است که آیا افزودن شروط جدید 
به قرعه کشــی ایران خودرو درســت اســت؟ و قیمت خودرو به چه 

سمت و سویی می رود؟
بابک صدرایی، کارشــناس صنعت خودرو  در ادامه در مورد اضافه 

شدن شرط بلوکه شدن پول متقاضیان خودرو در قرعه کشی های 
ایران خودرو  گفت: توصیه من به دست اندرکاران و تصمیم گیران 
کشور این است که به جای انجام دادن سیاست های کلیشه ای و بی 
فایده که تنها التهاب بازار خودرو را بیشتر می کند، به مسائل کلان 
کشــور بپردازند.وی در مورد قرعه کشــی محصولات ایران خودرو 
ادامه داد: قرعه کشی های خودرو موجب ایجاد بازار سیاه و بازار های 
موازی شــده و تنها دســت باند فســاد، دلال و مافیا و... را باز کرده 
است. طبق مَثَل »آزموده را دوباره آزمودن خطاست«، دوباره وارد 
فضای قرعه کشی شدن، بورس و این اختراعات و ابداعاتی که انجام 
می شود فایده ای ندارد، بلکه مشکل در اقتصاد کلان کشور است. 

خبر ویژه

وزیر راه و شهرســازی گفت: تفویض اختیارات به اســتان ها و مدیران استانی در 
طرح نهضت ملی مسکن افزایش می باید به شرطی که ابتکارات برای برداشتن 
موانع پیش رو در این طرح ارائه شود.مهرداد بذرپاش در نشست با مدیران استانی 
وزارت راه و شهرســازی طرح نهضت ملی مســکن، ضمن تبریک آغاز ماه رجب، 
ساخت مسکن را کاری مقدس دانست.وی در ادامه افزود: حداکثر اختیارات به 
استان ها در طرح نهضت ملی مسکن داده می شود به شرطی که حداکثر ابتکارات 
نیز از ســوی اســتان ها برای حل مشــکلات بکار گرفته شود چرا که مشکل حل 
نشــدنی نداریم.بذرپاش همچنین بر رعایت الگوی ایرانی_ اســلامی در ساخت 

واحدهای مســکونی تاکید کرد.وی با بیان اینکه باید کشــور را به یک کارگاه 
بزرگ ســاخت مســکن تبدیل کنیم، افزود: باید امور مربوط به ساخت مسکن را 
یک امر واجب عینی برای خود بدانیم.وزیر راه و شهرســازی مشــارکت نهادها و 
بخش خصوصی را ضامن تحقق حداکثری این طرح ملی دانســت و گفت: همه 
باید در این طرح مهم مشارکت داشته باشند و کسی کنار نایستد.وی ادامه داد: 
بانک ها و نهادهای مالی نیز این طرح را از خود بدانند.بذرپاش خطاب به مدیران 
اســتانی گفت: از ظرفیت همه بخش های عمومی و خصوصی در اســتان ها برای 

به اتمام رسیدن طرح های نهضت ملی مسکن استفاده کنید.

وزیر راه و شهرسازی :

کارگاه بزرگ مسکن سازی شود کشور باید 

دبیر انجمن شرکت  های هواپیمایی پاسخ داد؛

افزایش بلیت هواپیما قانونی یا غیرقانونی؟
  مونا ربیعیان رمضان پور/  گروه  اقتصاد 

طی روزهای اخیر شرکت های هواپیمایی به یکباره 
قیمت بلیت ها را افزایش دانند که طبق اعلام سازمان 
هواپیمایی با گران فروشی برخورد خواهد شد.بحث 
گران شــدن قیمت های هواپیما مطرح شــد و البته 
ایــن تخلفی بود که صورت گرفته اســت و برخی از 
مســیرها 50 الی 100 درصد افزایش داشــته است و 
با کمی جســت و جو در ســایت های فروش می توان 
دید مسیرهای مختلف قیمت ها از 200 تا ۳00 هزار 
تومان افزایش پیدا کرده است. با توجه به اینکه شرکت 
هواپیمایی اعلام کرده بود تا وقتی ستاد تنظیم بازار 
افزایش را تأیید نکند این افزایش غیر قانونی است اما 
برخی از شــرکت ها درست به افزایش قیمت زده اند. 
میراکبــر رضوی، مدیرکل روابط عمومی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری در خصوص افزایش نرخ بلیت 
هواپیما گفت: ســازمان هیچ گونــه ابلاغیه ای برای 
افزایــش قیمت ها نــداده اســت و هرگونه افزایش 
قیمت تخلف است و با متخلفین طبق قانون برخورد 
خواهد شــد.وی در ادامه بیان کرد: با توجه به اینکه 

شرکت ها اعلام کرده اند افزایش قیمتی داده نشده و 
شرکت های وابسته چنین کاری کرده اند و شرکت ها 
تخلفی نکردند اما این در حال بررســی است. از سال 
گذشــته شرکت های هواپیمایی درخواست افزایش 
قیمت بلیت را داده اند .مقصود اســعد سامانی، دبیر 
انجمن شــرکت  هواپیمایی گفت: افزایش ۳0 درصد 
بعد از اربعین قرار بود انجام شود اما بعد از اربعین این 
اتفاق رخ نداد. در حال حاضر هم ما درخواست افزایش 
۴7 درصد را داده ایم اما هنوز جوابی داده نشده است.

وی دلیل گرانی یکباره را اینگونه گفت: قول دولت را 
شــرکت ها پذیرفتن اما ابلاغی نشــد و سر و صداها از 
سوی مردم نیست توسط کسانی است که از هواپیمایی 
استفاده می کنند.اسعد سامانی خدمات فرودگاهی با 
بیان اینکه از ســال ۹0 تا 1۴01، ۹0 درصد افزایش 
داشته و این روند افزایشی بخش خدمات دهی را زمین 
می زند، گفت: ما هیچ کار غیر قانونی انجام نداده ایم 
و افزایش نرخ بلیت کاملًا قانونی است و مجلس هم 
تأیید کرده در ماده 5۳ برنامه ششم توسعه آزادسازی 

نرخ بلیت هواپیمایی جز تکالیف دولت است. 

با  ورود توده سرد هوا؛ 

گاز افتادند پرمصرف ها به جان 
ورود توده جدید سرما احتمال افزایش مصرف گاز 
را در کشور بالا برده چه بسا که در روزهای گذشته 
نیز شاهد روند صعودی گاز بودیم، موضوعی که 
اگر فکر چاره ای برای آن نشود ممکن است چالش 
هایی را برای کشــور به بار آورد. این در شرایطی 
است که مشترکان تنها با کمی مدیریت مصرف 
می توانند نقش ویژه ای در عبور از شرایط حال 
حاضر داشــته باشند. با توجه به پیش بینی هایی 
که انجام شده تا پایان هفته روند افزایش مصرف 
گاز را خواهیم داشت و مصرف گاز به 670 تا 6۸0 
میلیــون متر مکعب در روز در بخش خانگی هم 
می رسد.در این بین  استان های تهران، خراسان 
رضوی، اصفهان، آذربایجان شــرقی جزو چهار 
استان پر مصرف گاز هستند و مقدار مصرف این 
چهار اســتان تقریبا ۴0 درصد از مصرف خانگی 
کشور است. نزدیک دوسوم از مردم، یعنی حدود 
6۴ درصد از مشترکان گاز کشور، مصرفی متعارف 
و بهینه در منازل خود دارند و مشکل اصلی مصرف 
بالای گاز در خانه ها را باید در میزان مصرف یک 

سوم باقی مانده مشترکان، یعنی حدود ۳6 درصد 
از مشترکان جستجو کرد.

طبــق پیش بینی ها، در روزهای آینده شــاهد 
کاهش دما و افزایش مصرف گاز هســتیم، علی 
رغم افزایش صعودی مصرف گاز اما اکنون مشکل 
جدی در تامین گاز وجود ندارد و آنطور که عباس 
اعظمی سخنگوی شرکت ملی گاز به ایسنا اعلام 
کــرده در حــال حاضر در هیچ نقطه ای قطع گاز 
نداریم، مشکل تربت جام نیز به طور کامل برطرف 
شده است، در شرایط فعلی در هیچ نقطه ای با افت 
فشار گاز در شبکه مواجه نیستیم.آنطور که جواد 
اوجی وزیر نفت اعلام کرده  مصرف گاز طبیعی در 
بخش خانگی و تجاری معادل 2 فاز پارس جنوبی 
نسبت به زمان مشابه پارسال افزایش یافته است. 
شدت مصرف انرژی در ایران 2.5 برابر میانگین 
جهانی است،  روزانه ۹۹0 میلیون مترمکعب گاز 
ترش در کشــور برداشــت می شود، روزانه از این 
مقدار گاز حدود ۸۴۸ میلیون مترمکعب در 21 

پالایشگاه گازی کشور شیرین سازی می شود. 
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کند مصرف آسپرین بعد از شکستگی به پیشگیری از لختگی خون کمک می 
هنگامی که افراد به دلیل شکستگی دست یا پا تحت عمل جراحی قرار می گیرند، 
اغلب رقیق کننده های خون تجویزی به آنها تزریق می شود تا خطر ایجاد لخته های 

خونی در ریه ها و پاهایشان کاهش یابد.
 اما یک مطالعه بزرگ و جدید نشان می دهد که ممکن است زمان تجدید نظر 
در این عمل فرا رسیده باشد. نتایج نشان داد که آسپرین ممکن است به اندازه 
تزریق هپارین با وزن مولکولی پایین در جلوگیری از لخته شدن خون و عوارض 

مرتبط با آن مؤثر باشد.
دکتر »رابرت اوتول«، محقق ارشــد این مطالعه از دانشــگاه مریلند، می گوید: 
»بیمارانی که برای جراحی برای شکستگی ها مراجعه می کنند، در معرض خطر 

لخته شدن خون در پاها و ریه های خود هستند و درمان استاندارد، تزریق هپارین 
با وزن مولکولی کم در بیمارستان و هفته ها پس از ترخیص است.«

او گفت: »این دارو دو بار در روز تزریق می شود و دارای قیمت بسیار سنگین تری 
نسبت به آسپرین هستند.«

این مطالعه شــامل بیش از 12000 بیمار با شکســتگی بازو یا پا بود که نیاز به 
جراحی داشتند. آنها در 21 مرکز تحت درمان قرار گرفتند.

از این تعداد، نیمی از آنها دو بار در روز هپارین با وزن مولکولی پایین و نیمی دو بار 
در روز آسپرین نوزاد با دوز پایین دریافت کردند. همه شرکت کنندگان به مدت 

۹0 روز تحت نظر قرار گرفتند تا ببینند وضعیت آنها چگونه است.

نتایج برای هر دو گروه مشــابه بود. این مطالعه نشــان داد که هیچ تفاوتی از نظر 
مرگ، لخته شدن خون در ریه ها، عوارض خونریزی، عفونت یا مشکلات بهبود 

زخم وجود ندارد.
احتمال لخته شدن خون در زیر زانو در افرادی که در گروه آسپرین بودند بیشتر 
بود. اوتول خاطرنشان کرد که این موارد به اندازه سایر انواع لخته های خون جدی 

در نظر گرفته نمی شوند.
اوتول گفت: »اکنون، تحقیقات در حال انجام به دنبال تعیین این است که آیا این 
یافته ها در مورد افرادی که در معرض خطر بیشتری برای ایجاد لخته خون پس 

از جراحی هستند نیز صدق می کند.«

بازار بزرگ کرمان ؛ دریچه علم

پر شکوه ترین و بزرگ ترین راسته 
بازار در ایران

 

کرمان شهر تاریخ، فرهنگ و هنر است! این شهر 
مملوء از شــگفتی و زیبایی اســت. پیش از این ها 
راجع بــه بهترین جاذبه هــای تاریخی و طبیعی، 
بهتریــن اقامتگاه ها و هتل های کرمان، بهترین 
رستوران های کرمان و… سخن گفته ایم؛ تا شما 
را برای تجربه ســفری به یاد ماندنی در این شــهر 
راهنمایــی کنیم. در این مطلــب قصد داریم به 
معرفــی مهم ترین و شــگفت انگیز ترین جاذبه 
گردشــگری این شــهر، یعنی بازار بزرگ کرمان 
بپردازیم. بازار کرمان به عنوان بزرگ ترین راسته 
بازار در ایران شناخته می شود. بخش های مختلف 
این اثر باستانی ارزشمند در طی صد ها سال، در 
دوره های تاریخی مختلف، ســاخته شــده است. 
هر گوشه از این بازار مملوء  از شگفتی و جذابیت 
اســت؛  به طوری که با قدم گذاشــتن درون آن، 
ساعت ها در زیبایی و شکوهش غرق خواهید شد.
بازار بــزرگ کرمان از قدیمی ترین و بزرگ ترین 
بازار های شــهر کرمان و از ارزشــمند ترین آثار 
تاریخــی واقــع در مرکز ایران اســت. این بازار از 
میدان ارگ کرمان آغاز می شود و تا خیابان میرزا 
رضای کرمانی امتداد دارد. بازار سنتی کرمان در 
قلب شــهر کرمان واقع شــده و به خاطر وسعت 
زیاد و ورودی های متعددی که دارد، دسترســی 
به آن از نقاط مختلف شهر، به راحتی امکان پذیر 
اســت. میدان ارگ کرمان در غرب، خیابان میرزا 
رضای کرمانی در شرق، خیابان امام خمینی )ره( 
یــا خیابان مطهری در جنوب و میدان شــهدا یا 
خیابان شریعتی در شمال این بازار بزرگ و قدیمی 

را احاطه کرده اند. 

 یادگاری به جا مانده 
از دوره های تاریخی مختلف 

بخــش اعظــم بازار بزرگ کرمان از قرن هشــتم 
هجــری به بعــد، در زمان فرمانروایی شــاهان 
مختلف در ایران ســاخته شــده است؛  به همین 
ســبب می توان گفت کــه این بازار بیش از 600 
ســال قدمت دارد. از آنجایی که بخش های دیگر 
بــازار در طول تاریــخ و در زمان های مختلف به 
آن اضافه شــدند، هر گوشــه از این اثر تاریخی 
ارزشــمند، جلوه گر هنر معمــاری در دوره های 
تاریخی مختلف اســت. به همین سبب معماری 
منحصر به فرد هر یک از بخش های این بازار بزرگ 

و طویل، هر بیننده ای را به وجد می آورد. 

، شاهکاری مسحور کننده   معماری بازار
و شگفت انگیز

بازار کرمان شــاهکاری خیره کننده و بی نظیر از 
هنر معماری ایرانی-اسلامی در دوره های تاریخی 
مختلف اســت. ساختار کلی این بازار سر پوشیده 
را راســته ها )گــذر گاه ( اصلی و فرعی، ســرا ها، 
تیمچه ها و چهارسوق اصلی بازار، تشکیل داده اند. 
ســرا یا راسته های بازار در واقع همان مسیر های 
طویلی هســتند که در دو ســمت آن، مغازه ها و 
دکان هــا چفت به چفت هم قرار گرفته اند. جایی 
کــه راســته های بازار یکدیگــر را قطع می کنند 
چهارســوق )چهارســو( نــام دارد. تیمچه ها نیز 
فضاهای سر پوشــیده و کوچکی هســتند که در 
هر یک از آن ها نوعی کالای خاص عرضه می شود. 
فضای داخلی تیمچه ها اغلب از ســایر بخش های 
بازار، زیبا تر هســتند و تزیینات چشــم نواز تری 

دارند. 
سادگی، فرم های تکرار شونده، ریتم منظم، تقارن 
و استفاده از یک قالب رنگی )خشت های گلی( از 
بارز ترین ویژگی های معماری بازار کرمان شمرده 
می شوند. در گذشته، پیش از آنکه ساختمان های 
بلند و مرتفع امروزی در اطراف بازار سنتی کرمان 
ساخته شوند، ردیف منظم و یکدست گنبد های 
بازار، از دور شبیه  به ستون فقرات شهر، خودنمایی 
می کردند؛  به راســتی که این بازار از گذشته تا به 
امروز، در عرصه هنر معماری مایه افتخار ایرانیان 

بوده و هست.
همــان طور که می دانید اســتان کرمان، کویری 
و خشــک اســت و اگر دقت کنید متوجه خواهید 
شــد که بنای بازار سر پوشــیده و تاریخی کرمان 
به صورت متراکم و درون گرا، طراحی و ســاخته 
شده است. این کار سبب شده است تا میزان جذب 
گرمای خورشــید به کمترین حد خود رســیده و 
ســایه بیشــتری ایجاد شود. سقف بلند طاق ها و 
دریچه هــای آن ها نیــز باعث ایجاد جریان هوای 
مطبوع در بازار و تهویه هوا و تأمین نور می شوند. 
در برخی از قسمت های بازار نیز بادگیر هایی برای 

تهویه هوا ساخته شده اند. 

گردشگری

 گوشی های هوشمند جدیدی 
که ماه آینده عرضه می شوند

فوریه ماه شــلوغی از نظر عرضه گوشی خواهد 
بــود؛ به گونه ای که انتظار می رود بســیاری از 
برند های بزرگ، گوشی های هوشمند جدیدی 
را روانه بازار کنند.در گزارش پیش رو، لیســتی 
از گوشــی های برند هــای مختلــف که انتظار 
مــی رود در مــاه فوریه به بازار عرضه شــوند، 

معرفی می شود.

سامسونگ گلکسی اس 2۳
سامســونگ تاریخ برگزاری اولین رویداد بزرگ 
 Galaxy خود در سال 202۳، یعنی رونمایی از
Unpacked را تایید کرده است.انتظار می رود 
ایــن غول فنــاوری چندین محصول را در کنار 
سری گوشــی های هوشمند نسل بعدی خود، 
 S۲۳ ســری گوشــی های هوشــمند گلکسی
عرضه کند.گوشی S۲۳ اولین گوشی پرچمدار 
سامسونگ در سال 202۳ خواهد بود که مقرون 
به صرفه اســت.این گوشی هوشمند احتمالاً با 
عملکــرد دوربین بهبود یافته در نور روز عرضه 
می شــود و بر روی آخرین نســل 2 چیپســت 
اسنپدراگون ۸ کار می کند. شایعه شده است که 
Vanilla S۲۳ دارای گزینه های رنگی جدیدی 

خواهد بود.

گوشی سامسونگ گلکسی اس 2۳ پلاس
گلکسی اس 2۳ پلاس احتمالاً با صفحه نمایش 
6.6 اینچــی عرضه می شــود که اندازه ای برابر 
بــا گلکســی اس 22 دارد. با ایــن حال، انتظار 
مــی رود برخی تغییــرات مانند طراحی جدید 
تــک دوربیــن و تغییرات دیگــر در آن وجود 

داشته باشد.

گوشی سامسونگ گلکسی اس 2۳ اولترا
این گوشی هوشمند قدرتمندترین و گران ترین 
مدل در سری گلکسی S۲۳ خواهد بود. شایعات 
حاکی از آن هســتند که سامســونگ ممکن 
اســت تغییرات اساسی در طراحی مدل اولترا 
ایجاد نکند.با این حال، این شــرکت قصد دارد 
بهبود هــای عمــده ای را در دوربین، عملکرد و 
 S۲۳ ویژگی های این مدل اضافه کند. گوشــی
Ultra دارای سنســور 200 مگاپیکسلی جدید 
خواهد بود و ممکن است از جدیدترین چیپست 

نسل دوم اسنپدراگون ۸ قدرت بگیرد.

۵G ،۱۱ OnePlus
 OnePlus قبلًا گوشــی هوشمند OnePlus
11 را بــرای بــازار خانگی خود در چین معرفی 

کرده است.
این شرکت در تاریخ 7 فوریه رویدادی را اعلام 
کرد که انتظار می رود گوشــی هوشمند جدید 
 ۵G OnePlus در آن معرفی شــود. گوشــی
11 ممکــن اســت دارای صفحه نمایش ۲K و 
آخرین چیپست نسل دوم اسنپدراگون ۸ باشد. 
شایعه شده است که این گوشی هوشمند دارای 
دوربین پشتی سه گانه 50 مگاپیکسلی و ممکن 
است از شارژ سریع 100 واتی پشتیبانی کند.

شیائومی ۱۳ پرو
انتظار می رود شیائومی 1۳ پرو با صفحه نمایش 
بزرگ تر و احتمالا با همان چیپست مدل وانیلی 
عرضه شود.نســخه Pro در خط تولید احتمالا 
دارای ســه سنسور 50 مگاپیکسلی در عقب و 
ممکن است از شارژ سریع 120 واتی پشتیبانی 

کند.

شیائومی ۱۳
 Xiaomi شیائومی نیز در دسامبر 2022 سری
1۳ را در چیــن عرضــه کرد.انتظار می رود این 
شــرکت از مدل های جهانی سری گوشی های 
هوشمند در رویداد MWC 202۳ که ماه آینده 
در بارســلون برگزار می شــود، رونمایی کند.

شیائومی 1۳ احتمالا دارای صفحه نمایش 120 
هرتزی AMOLED و ممکن اســت جدیدترین 
چیپســت نسل دوم اســنپدراگون ۸ را داشته 
باشــد. انتظار می رود این گوشــی هوشمند از 

شارژ سریع 67 واتی پشتیبانی کند.

neo ۷ IQO
IQO ویوو تایید کرده است که neo ۷ IQO در 17 
فوریه عرضه خواهد شــد. این گوشی هوشمند 

در آمازون در دسترس خواهد بود.
این گوشــی هوشــمند ممکن اســت صفحه 
نمایــش AMOLED 120 هرتــزی داشــته 
باشــد و انتظــار می رود که دارای چیپســت 
اســنپدراگون ۸200 باشــد.احتمالاً دارای 
 OIS تنظیمات دوربین ســه گانه اســت که از
پشتیبانی می کند و ممکن است از شارژ سریع 

120 واتی پشتیبانی کند.

»کارخانه اسلحه سازی داوود داله«؛ 

روایتی از شیطنت بچه  هایی 
که در فضای جنگ بودند

کتاب کارخانه اسلحه ســازی داوود داله 
نوشته محمدرضا شرفی خبوشان است 
و انتشــارات شهرستان ادب آن را منتشر 
کرده اســت. این اثر در رده رمان نوجوان 
قرار می گیرد.این رمان داستان نوجوانی 
به اســم داوود داله را روایت می کند. داله 
به معنای 2شــاخه ای به شــکل 7 است 
که برای تیرکمان ســنگی مورد استفاده 
قرار می گیرد. شــخصیت اصلی داستان 
داله ای در اختیار دارد اما سایر ملزومات 

تیرکمان ســنگی را نــدارد و چون دائماً 
در حال جمع آوری داله اســت به این نام 

مشهور شده است.
زمــان روایت های این رمــان مربوط به 
جنگ ۸ســاله ایران و عراق است. درواقع 
روایت کودکان و نوجوانانی است که فضای 
جنگ را در زندگی شان تجربه کرده اند. در 
کتاب کارخانه اسلحه سازی داوود داله از 
شیطنت ها، شیرین کاری ها و ترس های 
این نوجوانان آگاه می شوید و داستان های 
جذابی دراین باره می خوانید.ساقط شدن 
هواپیمای ایرانی از سوی آمریکا در اواخر 
جنــگ نیز از روایت های اصلی این رمان 
است.این کتاب را به نوجوانان علاقه مند 

به رمان ایرانی پیشنهاد می کنیم.

بخشی از کتاب
»آن روز گذشــت ولی با آن گندی که 
زده بودم، شــبش زود جایم را انداختم. 
کلــه ام را کردم زیر پتو و چشــم هایم را 
بســتم. نمی دانســتم چه دعایی بکنم. 
دعا کنم که ســوراخ دستکش به چشم 
بابا نیاید؟ مگر می شــود؟ بالاخره موقع 
بندکشــی درز کاشی ها می فهمد. یعنی 
موقعی کــه بابا دســتش را می برد توی 
اســتامبولی می فهمــد. وقتی مخلوط 
آب و ســیمان ســفید و پودر ســنگ را 
به هم می زند که بمالد به کاشــی ها، آب 

و ســیمان از آن ســوراخ به شســت بابا 
می نشــیند و می فهمــد. اگر بابا بفهمد 
کار من بوده چنان می زند بیخ گوشم که 
مــن هم مثل خودش بگویم: »اوی بابام 
سوخت!« تکلیف دستش چه می شود؟ 
اگــر بی خیال دســتکش شــود و قصد 
کند یک دســتکش نــو بخرد، باز لااقل 
بد نیســت. نهایــت یک چک می خورم 
و دســتکش مال خودم می شود. یعنی 
بابا بی خیال دســتکش می شود و بعداز 
چکــی که به من می زند، پرتش می کند 
روی نخاله ها؟ یعنی تفنگ های بی لوله 
من بالاخره قرار اســت شــلیک کنند؟ 
اگــر فقط چــک گیرم بیاید چی؟ بابا به 

همین ســادگی ها بی خیال یک چنین 
چیــزی نمی شــود. چیــزی را که دور 
نمی ریزد هیچ، دورریز بقیه را هم جمع 
می کنــد. بالای پشــت بام را پر کرده از 
به دردنخور صاحب کارها.  اسباب واثاث 

مامان هم حریفش نمی شود.

كتابکده 

عکس روز 

تصاویری تماشایی از کوه های یخی عظیم و آب های اطراف آن ها که هر بیننده ای را به تحسین وامی دارد. / منبع : کجارو

محمد ساسان، مدیر مرکز تولیدات سینمایی سوره درباره آثار این مجموعه 
در چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر بیان کرد: سازمان سینمایی سوره 
برای حضور در این دوره از جشــنواره فیلم فجر، از مدت ها قبل چند اثر 
سینمایی را در قالب برنامه ریزی برای تداوم و حمایت از جریان تولید در 
دستور کار قرار داده بود. تولید این آثار از مدت ها قبل آغاز شده بود که در 
حال حاضر نسخه نهایی سه اثر آماده شده و در فرآیند تحویل به دبیرخانه 
جشنواره قرار دارد.وی با تاکید بر محوریت مفهوم »خانواده و زن« در هر 
سه فیلم، گفت: این موضوع یکی از اولویت های مضمونی ما در سال جاری 
بوده اســت که در قالب فیلم های »عطر آلود«، »در آغوش درخت« و اثر 

تاریخی »نوردخت« به آن پرداخته ایم.

»عطرآلود«؛ روایتی از رنج انسانی در مواجهه با مرگ
ساسان ادامه داد: فیلم »عطرآلود« همانطور که پیش تر هم اطلاع رسانی 
شــده بود، یکی از اولین پروژه های ســینمایی ما در ســال جدید بود که 
طراحی داســتان و فیلمنامه آن مربوط به اواخر ســال گذشــته می شود و 
اوایل امسال تولید آن کلید خورد. بازیگران اصلی این فیلم مصطفی زمانی 
و هدی زین العابدین هســتند که کارگردانی آن را هادی مقدم دوســت به 
تهیه کنندگی یوســف منصوری برعهده داشــته است.وی افزود: این فیلم 
روایتی از رنج، ترس و وجدان انســانی در مواجهه با مرگ اســت و قصه 
آن هم در بســتر یک خانواده روایت می شــود. یک زوج جوان که به شــغل 
عطرسازی مشغول هستند، در مسیر زندگی عاشقانه خود با چالش بزرگی 

مواجه می شوند.

 »در آغوش درخت«
اولین همکاری حوزه هنری و کانون پرورش فکری

مدیر مرکز تولیدات ســینمایی ســوره در ادامه مطرح کرد: دومین فیلم 
امســال ما که به نوعی محصول اولین همکاری مشــترک حوزه هنری و 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان محسوب می شود، فیلم سینمایی 
»در آغوش درخت« به عنوان اولین فیلم سینمایی بابک خواجه پاشا است 
که تهیه کنندگی آن را سجاد نصرالهی نسب و محمدرضا مصباح برعهده 
داشته اند.وی ادامه داد: مضمون این فیلم هم بر مدار تلاش یک خانواده برای 

جلوگیری از فروپاشی شکل گرفته است. روایت فیلم در عین شاعرانگی، 
اندکی ملتهب و دراماتیک است و مهمترین رکن آن مسئله خانواده است.

وی افزود: پروژه »در آغوش درخت« جزو آثاری است که سازمان سینمایی 
سوره به عنوان یک مجموعه بزرگ فیلمسازی، در کنار طراحی های تولیدی 
در حوزه فیلم و سریال و…، در قالب مشارکت در فرآیند تولید آثار هم راستا 
با سیاست های کلان خود، آن را دنبال می کند. چراکه رصد مداوم، همراهی 
و حمایت از تولیدکنندگان و ورود به هنگام در فرآیند خلق اثر هنری نیز 

بخشی از رفتار مجموعه های بزرگ فیلمسازی است.

کران منطقه ای »نوردخت«؛ یک پروژه بین المللی با هدف ا
ساســان افزود: این فیلم یک روایت تاریخی و جاده ای در مســیر حرکت 
حضــرت معصومــه )س( از عراق تا ایران اســت و هدف مان هم این بود تا 
بتوانیم یک محصول دو زبانه عربی- فارسی تولید کنیم و به عنوان یک نمونه 
اولیه، از تجربه تولید کم هزینه با هدف پخش منطقه ای به نمایش درآوریم. 
پروژه »نوردخت« با نام عربی »اخت الرضا« با این رویکرد به تولید رسیده 
اســت و در شــش ماهه دوم امســال وارد مرحله پس تولید شد.مدیر مرکز 
تولیدات ســینمایی ســوره ادامه داد: از آنجایی که بخش ملی و بین المللی 
جشنواره فجر امسال بار دیگر با هم ترکیب شده اند، نسخه ای از این فیلم 
را به این رویداد ارائه کرده ایم تا به عنوان یک اثر تاریخی و دینی، در بخش 
جهانی جشــنواره فجر شــانس دیده شدن داشته باشد. بازیگران این فیلم 
هم ترکیبی از بازیگران تئاتری و سینمایی هستند که با معرفی چهره های 

جدید همراه خواهد بود.

پرده نقره ای 

همه چیز درباره سه فیلم حوزه هنری در فجر ۴۱

 سوژه »خانواده« است

فناوری


